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Drogy: hlavně sídliště

Až dvakrát více lidí než jak uvádějí oficiální tabulky může být v Libereckém kraji závislých na tvrdých drogách jako
pervitin a heroin.
„Podle zveřejněných informací je v Libereckém kraji kolem 750 problémových uživatelů drog. Jenže by jich mohlo
být podle jiných odhadů až 1320. Pravda bude asi uprostřed,“ uvedl včera na konferenci o protidrogové politice kraje
Josef Radimecký z Centra adiktologie Psychiatrické kliniky 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy. Radimecký zpracoval
pro kraj analýzu drogové scény. Podle ní jsou odhady lidí závislých na pervitinu a heroinu podhodnocené, protože v
Libereckém kraji je řídká síť kontaktních center a terénních služeb, jež by mohly udělat přesnější odhady. Jen liberecké
centrum Most k naději vloni napočítalo přes 1800 kontaktů a blíže spolupracovalo s více než 350 narkomany. Letošní
čísla budou asi vyšší. „Do konce dubna jsme měli 285 konzultací a vyměnili přes dvacet tisíc jehel,“ zmínila vedoucí
centra Šárka Nemešová.
Riziková jsou hlavně sídliště, města, kde je hodně škol, nebo rekreační centra. V Liberci lze sehnat snadno drogy na
sídlištích Kunratická, Rochlice, Doubí nebo Hanychov. Dealeři se nevyhýbají ani okolí obchodního domu Tesco. „V
Jablonci se kupují drogy v Saskově ulici, v České Lípě na sídlišti Sever a Dubice,“ zmínil odborník. Nejčastěji užívají
závislí pervitin a heroin. „Heroin se dováží hlavně z Prahy,“ zjistil Radimecký. Sehnat pervitin je mnohem snazší. Drogu
lze snadno koupit i v menších městech. „Existují uzavřené komunity třeba v Tanvaldu, Smržovce, Desné, Doksech nebo
Mimoni, kde nejšikovnější vaří pervitin a ostatní shánějí suroviny,“ popsal Radimecký. Velká část pervitinu pochází z
menších varen. „Bývá kvalitnější než ten prodávaný na ulici či v klubech a dovážený z Ústecka či Děčína.“
Vloni policie odhalila velkou varnu ve Frýdštejně
Najít malou varnu pervitinu není snadné. Jablonecké policii se vloni podařilo odhalit jednu z největších výroben ve
Frýdštejně. „Ze surovin mohli uvařit až dva kilogramy pervitinu,“ uvedla mluvčí policie Ludmila Knopová. Tolik drogy by
na černém trhu stálo dva miliony. Gram heroinu přijde na tisíc korun. „Nutná dávka, abych neměl příznaky, je půl až tři
čtvrtě gramu. Jsou lidi, třeba já, kteří se dostali na dva gramy,“ líčil závislý na heroinu.
Drogy narkomané shánějí také přes dealery. „Mohou to být příslušníci romského etnika, jež pervitin prodávají ve větším
uživatelům, a ti jej distribuují v malém dál,“ upozorňuje na systém černého trhu zpráva.
Radimecký zmínil, že lidí závislých v poslední době výrazně nepřibývá. „Uživatelé jsou prakticky stejní a stárnou.
Nepřibývá tolik mladých.“ Ve „starší gardě“ narkomanů roste riziko, že se dříve nebo později nakazí žloutenkou nebo
HIV. Mezi dlouholetými uživateli je asi šedesát procent těch, kdo mají žloutenku typu C.


